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De Belgische aardappelbehandelaars en -verwerkers zijn een hyper-dynamische sector die aan hoog tempo in-
vesteert, innoveert en extra arbeidsplaatsen blijft aansnijden ook in deze tijden van laagconjunctuur. Ons land 
is sinds 2011 de grootste exporteur van aardappelbereidingen in de wereld. West-Vlaamse bedrijven nemen 
hierbij het voortouw. Romain Cools, secretaris van de beroepsorganisatie Belgapom en zijn past-voorzitter 
Antoon Wallays1 zijn onze ervaren gidsen bij een analyse van de sector.

Antoon WallaysRomain Cools

“Stilstaan is plaats vergaan”

De 18 Belgische aardappelverwerkende 
bedrijven (waarvan acht  West-Vlaamse 
bedrijven) verwerkten in 2012 het 
recordaantal van 3,6 miljoen ton 
aardappelen (+5,4%), zij investeerden  het 
indrukwekkende bedrag van 71 miljoen 
euro en creëerden daarbij 300  jobs. 
Zij tonen zich crisisbestendig, scoren 
mooie resultaten en slagen er in om hun 
exportvolume gestadig te verhogen. 
Sommige spelers opereren daarbij tot in 
verafgelegen exportmarkten. 
Bij de afgewerkte producten van de 
aardappelverwerkende industrie zijn de 
diepgevroren frieten met 1,27 miljoen ton 
met grote voorsprong het belangrijkste 
eindproduct, gevolgd door gekoelde 
frieten (216.028 ton) en andere producten 
zoals chips, kroketten en aardappel-
vlokken (samen goed voor 440.000 ton 

volume), zie figuur 1 en tabel 1.
Romain Cools: “De Belgische aardappel-
industrie is een jonge industriële sector. 
Het oudste bedrijf (Eurofreez uit Proven) is 
opgericht in 1965, Van den Broeke-Lutosa 
(de Belgische nummer 1 in de sector) 
startte in 1978  en was de eerste die 
een eigen merk lanceerde. De overige 
bedrijven ontstonden vanaf de jaren ‘80 
van de vorige eeuw. De jongste speler 
(Ecofrost uit Peruwelz) is pas operationeel 
sinds 2002. 
In de meeste gevallen gaat het om 
familiale aardappelhandelaars die een 
stap verder hebben gezet in hun verticale 
integratie door zelf diepvriesfrieten, 
chips of andere aardappelspecialiteiten 
te fabriceren. Dit  met het oog op een 
hogere toegevoegde waarde en waarbij  
de doorbraak van diepvriestechnologie 

(net als bij de groenteverwerkers) nieuwe 
opportuniteiten bood. Ook de trend 
van een dalende consumptie van verse 
aardappelen en de concentraties binnen 
het segment van de handel/verpakkers 
speelde een rol.”

Waar ligt de grens (afbakening) 
tussen de behandeling en verwerking 
van aardappelen?

Romain Cools: “Het wassen en schillen 
en snijden van aardappelen – zonder 
verhitting – wordt op basis van diverse 
regelgevingen nog steeds als handel 
beschouwd. De verwerking start dus 
strik genomen bij het verhitten van de 
grondstoffen. Nochtans vallen de schilbe-
drijven onder het paritair fonds van de 
voedingsindustrie, in tegenstelling tot de 
verpakkers. De facto beschikken de beide 

Interview met Romain Cools, secretaris en  
Antoon Wallays, past-voorzitter van Belgapom
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bedrijfstakken over een eigen werking 
binnen de beroepsorganisatie Belgapom.”

Duurzame groei
Welke zijn de belangrijkste evoluties 
van de aardappelverwerkende sector 
in de jongste 20 jaar? 

Antoon Wallays: “Onze sector kent 
een opmerkelijke schaalvergroting die 
samenloopt met de  internationalisering 
van de handel in afgewerkte producten. 
De jongste jaren wordt zwaar ingezet 
op innovatieve productietechnieken en 
producten en tegelijk wordt aan hoog 

tempo geïnvesteerd in milieuvriendelijke 
toepassingen zoals biogas, warmtekracht-
koppeling en waterrecuperatie.
Maar ook in diverse andere aspecten 
is duurzaamheid een belangrijk thema 
geworden.
De hoge investeringen in automatisering 
en de toegenomen capaciteit en flexibiliteit 
van het machinepark hebben niet belet 
dat ook de tewerkstelling is blijven stijgen. 
Tussen  2000 en 2012 kwamen er in de 
aardappelverwerkende industrie 1.270 
jobs bij, waarvan 280 in het jaar 2012. Er 
zijn niet veel industriële sectoren in ons 

land die met dergelijke recente groeicijfers 
kunnen uitpakken.
Onze sector kende een snelle evolutie 
van een (nog steeds) arbeidsintensieve 
industrie naar een zeer kapitaalsin-
tensieve branche. Daarvan getuigen de 
grote investeringsbedragen: 18 bedrijven 
investeerden samen 604 miljoen euro 
in de jongste 10 jaar. Stilstaan is immers 
achteruit gaan…
Een ander opvallend kenmerk is de 
exportdynamiek van onze sector. In 2011 
staken we Nederland voor het eerst 
voorbij in de mondiale rangorde van de 
grootste exporteurs van voorgebakken 
aardappelproducten. In dat jaar gingen 
1,7 miljoen ton Belgische diepvriesfrieten 
en andere aardappeleindproducten de 
grens over, goed voor 80% van de totale 
binnenlandse productie.”
Romain Cools: “Diverse bedrijven 
zijn uitgegroeid tot internationaal 
opererende spelers die de multina-
tionale Noord-Amerikaanse bedrijven 
met vragende en begerige ogen naar de 
andere kant van de Atlantische Oceaan 
doen kijken…
Die exportexpansie kadert natuurlijk in het 
fenomeen dat de aardappelconsumptie 
in de wereld groeit en dus ook de vraag 
naar aardappelproducten. Zo draagt de 
aardappel bij tot de strijd tegen de honger 
in deze wereld. 
Voor de handel in verse aardappelen heeft 
de forse groei van de verwerkers geleid tot 
een toenemende vraag naar grondstoffen. 
Daardoor voert ons land sinds het jaar 
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Figuur 1
Kerncijfers aardappelverwerkers

Bron: Belgapom 

Tabel 1
Kerncijfers aardappelverwerkers

1997 2000 2006 2007 2008 2009 2010 2011 2012

Aantal bedrijven 15 15 17 19 19 20 19 19 18

Aantal arbeiders 1.417 1.623 1.807 1.993 2.078 2.171 2.235 2.366 2.597

Aantal bedienden 377 431 514 555 584 595 619 673 724

Totaal TEW 1.794 2.054 2.321 2.548 2.662 2.766 2.854 3.039 3.321

Investeringen in euro 26.021.331 134.780.775 57.870.476 84.317.245 46.417.767 101.708.176 8.180.534 51.628.287 71.175.499

Aangevoerde 
aardappelen in ton 1.111.984 1.454.219 2.184.166 24.673.978 2.661.752 2.907.649 3.256.664 3.456.337 3.644.355

Vlokken in ton 6.705 7.296 8.733 4.686 4.602 6.834 12.800 11.089 11.882

Afgewerkt product

Diepgevroren frieten 263.400 397.876 651.289 771.334 909.203 989.530 1.093.173 1.133.019 1.279.124

Gekoelde frieten 90.073 134.616 182.808 174.937 167.702 175.193 195.806 206.281 216.028

Bijproducten e.a. (*) 175.443 258.049 314.406 321.590 270.776 352.671 417.705 478.324 440.696

Bron: Belgapom. Deze cijfers komen uit de jaarlijkse bevraging van beroepsorganisatie Belgapom bij alle Belgische verwerkers. Het betreft enkel gegevens over hun Belgische productievestigingen en 
dus met uitsluiting van hun eventuele buitenlandse productiefilialen.

(*) Bijproducten: chips, kroketten, vlokken en diversen. Vanaf 2008 werd een aangepaste methodiek toegepast voor de berekening van het tonage bijproducten, waardoor het totaal in deze categorie 
niet vergelijkbaar is met de voorafgaande jaren 
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Waarvoor staat Belgapom?

Belgapom is de erkende beroepsvereniging van de Belgische aardappelhandel en 
-verwerking. De organisatie bundelt een 100-tal leden, waaronder alle industriële 
verwerkers en 70% van de handelaars (80% in volume).
75% van de leden van Belgapom zijn West-Vlaamse bedrijven (!) 
Belgapom steunt op 2 voltijdse medewerkers en doet voor diverse faciliteiten 
beroep op de aanleunende dienstenkoepel FVPhouse vzw, met kantoren en 
secretariaat in de Oost-Vlaamse gemeente Berlare.
De organisatie ontvangt geen structurele subsidies, enkel gerichte projectsubsidies 
van overheidsinstanties zoals VLAM en FOD.
Belgapom opereert als gesprekspartner van de Vlaamse en de federale overheid 
zowel rechtstreeks als via UNIZO en Fevia, de belangenorganisatie van de ganse 

Belgische voedingssector.
Een belangrijk instrument van de 
beroepsorganisatie is Interpom 
Primeurs, de tweejaarlijkse interna-
tionale beurs van de aardappelsector 
die doorgaat in Kortrijk Xpo. Dit 
driedaagse event lokt 250 standhouders 
en 17.500 professionele bezoekers en 
genereert zo (ondermeer via hotelover-
nachtingen, catering en standenbouw) 

een mooie toegevoegde waarde voor de West-Vlaamse MICE-economie. Via 
de tweejaarlijkse Belgium Inno Potato Award voor aardappeltelers wordt de 
innovatie in de sector aangemoedigd en bekroond.
 ❱ www.belgapom.be

2000 nu al meer aardappelen in dan uit, 
ondanks het grote binnenlandse areaal. 
En dan hebben we het toch al over circa 
500.000 ton netto-import per jaar.”

Handelsbarrières als hindernis
De aardappelverwerkers hebben heel 
wat troeven. Maar wat zijn de zwakke 
kanten en de aandachtpunten van de 
sector?

Romain Cools: “Er speelt uiteraard een 
grote afhankelijkheid van de grondstoffen, 
die zelf gebonden zijn aan de weersom-
standigheden en aan het optreden van 
ziekten op de planten. De verwerking van 
de aardappelen zet in op de beheersing 
van de vorming van acrylamide (als 
mogelijk schadelijk gecatalogeerde 
stof), die zich vormt bij de verhitting 
van zetmeelhoudende voedingsstoffen 
waaronder aardappelen. 
Er speelt ook een negatieve perceptie 
bij de consument rond de gezondheid 
(vetgehalte) van aardappelproducten.
Een andere bekommernis is dat de 
Belgische aardappelindustrie voornamelijk 
steunt op familiale bedrijven die moeten 
optornen tegen grote mondiale spelers. 
De handelsbarrières in sommige landen 
vormen een bedreiging op de interna-
tionale markten. Zo was er in de lente van 
dit jaar het hallucinante nieuws dat Mc 
Donalds in Frankrijk alleen nog frieten van 
Franse aardappelen wil aankopen. Ook 
op de Russische versmarkt botsen we op 
handelsbarrières.”
De sector wordt  gekenmerkt door een 
brede waaier aan familiale bedrijven. 
De overname van de Belgische nummer 1  
Lutosa door de Canadese groep  
Mc Cain, in mei van dit jaar, doorbreekt 
echter die situatie. Wordt hiermee het 
cliché bevestigd dat deze familiebe-
drijven zeer ondernemend zijn tot aan 
een bepaald niveau/schaalgrootte. 
Maar dus niet (of zelden) op eigen 
kracht doorgroeien tot op een 
hoog internationaal niveau? Dit in 
tegenstelling tot sommige diepvries-
groentebedrijven die wel doorstoten 
naar de Europese top. Waar blijft de 
‘Ardo’ van de aardappelverwerkers?
Antoon Wallays: “Wat daarin zeker 
meespeelt is dat de Belgische aardappel-
verwerkersbedrijven relatief jong zijn. 
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Ze zijn nog in handen van de generatie 
ondernemers die ze heeft opgericht of ze 
zijn nog maar recent  overgedragen aan 
de tweede generatie. De concurrenten 
waartegen we moeten opboksen zijn 
een generatie ouder en hebben daardoor 
een voorsprong opgebouwd qua 
structuur, schaalgrootte en internationale 
aanwezigheid. 
Maar ik geef toe dat daarbij ook wel een 
stuk (West-)Vlaamse mentaliteit speelt. 
Internationaliseren betekent dat je je 
gesloten structuur moet opengooien en 
je raden van bestuur en topfuncties gaat 
bevolken met externe managers en/of 
partners. Dat druist in tegen de natuur van 
sommige ondernemers die liever alles zelf 
onder controle houden.”
Romain Cools: “Een andere factor daarbij 
is de schaalvergroting van de foodservice 
via multinationale concerns en ook de rol 
van de grote fastfoodketens. Die gaan 
voor hun bevoorrading qua aardappel-
producten in zee met producenten die 
voldoende productie- en  leveringsca-

paciteit hebben in de diverse regionale 
markten.”
Nogal wat West-Vlaamse aardappel-
verwerkers realiseren hun expansie 
via uitwijking naar de provincie 
Henegouwen. Welke factoren spelen 
daarbij?
Antoon Wallays: “Het gebrek aan 
voldoende beschikbare industriegrond (en 
of vergunningen) om uit te breiden naast 
het moederbedrijf. Steunmaatregelen 
(EU-steun) voor investeringen in de 
provincie Henegouwen. Een vlotte 
behandeling van de bouwdossiers. 
Anderzijds is het sociaal klimaat toch 
anders in Wallonië dan in Vlaanderen, 
zoals diverse sociale geschillen nog eens 
hebben aangetoond.”
De Belgische familiale verwerkers  zijn 
vooral actief in de private labelmarkt 
en steunen minder op de kracht van 
eigen merken. Anders gezegd: het zijn 
vooral producenten en veel minder 
marketeers. Is dat een zwakte? 
Romain Cools:  “Niet noodzakelijk. Dat is 

het gevolg van strategische keuzes binnen 
de bedrijven zelf. Men kan niet rond de 
vaststelling dat de private labelmarkt via 
de macht van de grote retailers een vrij 
aanzienlijk marktaandeel inneemt, iets was 
zij op korte termijn hebben opgebouwd.
De verwachting is dat dit een blijvend 
gegeven is in het retaillandschap.”■

1 Dit interview ging door net voor de jongste 
voorzitterswissel (einde juni 2013)  bij Belgapom 
waarbij Antoon Wallays (voorzitter van Agristo 
nv) de fakkel doorgaf aan Marc Seru, bedrijfs-
leider van de aardappelhandel uit Veurne die 
zijn naam draagt. De familie Seru  was ook 
vele jaren mede-aandeelhouder bij Eurofreez in 
Proven.

 ❱ U kunt dit artikel lezen op tablet en 
downloaden via: 
www.westvlaanderenwerkt.be


